
ОБІЦЯНО БАГАТО, 
А СПИРАТИСЯ ТРЕБА 
НА ВЛАСНІ СИЛИ

Президент У кр а їн и  Леонід  Кучма переконаний у правильності р ішення про закриття  
Ч о р н о б и л ь с ь к о ї  а то м н о ї  е л е к т р о с т а н ц і ї  15 грудня  2000  р оку .  В одночас  глава  
д е р ж ав и ,  як  він зазн ач и в  на п р е с -к о н ф е р е н ц і ї  м инулого  в івторка , не хотів би 
говорити «про  д е я к і  п ро б л ем н і п и тан н я ,  як і  зо б о в 'я зу в а л и  нас зро бити  такий  
к р о к » .  Він н агадав ,  що р іш е н н я  про зак р и т тя  Ч о р н о б и л ь с ь к о ї  а то м н о ї  е л е кт 
р о с т а н ц і ї  вивчала с п ец іал ь н а  урядова  к о м іс ія ,  я ка  зв аж у в а л а  всі ф акто ри . За  
словами Л еоніда  Кучми, він мав телеф онні розмови з президентом Ф р а н ц і ї  Ж а к о м  
Шираком та головою Європейської коміс ії  Романо Проді, під час яких співрозмовники  
зап ев н и ли , що мають н ам ір  робити все м о ж л и в е ,  аби вико нати  з о б о в 'я з а н н я  в 
р ам к а х  м ем о ранд ум у , я ки й ,  як в ідом о, У к р а їн а  п ід п и сал а  у 1995 році з к р а ї н а 
ми « в е л и к о ї  с ім к и » ,  п ого дивш ись  з а к р и ти  Ч о р н о б и л ь с ку  ато м ну  у 2000  році за  
умови надання фінансової допомоги з боку країн  Заходу. Тоді розглядався насамперед  
варіан т  про ко ш ти  на побудову к о м п е н с у ю ч и х  е н е р го п о ту ж н о с т е й .  О д н а к  те
пер, ко м е н ту ю ч и  заяву П р е з и д е н т а  У к р а їн и  про з ак р и ття  Ч АЕ С до 15 грудня  
цього року ,  п р ед с та в н и к  Є в р о п е й с ь к о ї  к о м іс і ї  Гю нтер  В іган ,  з о к р е м а ,  с к азав ,  
що Є вр о сою з п р и с ко р ю в а ти м е  з б и р а н н я  ко ш т ів  на доп о м о гу  н аш ій  к р а їн і  «в 
по ш у ко в і  а л ь тер нати в ни х  д ж е р е л  е н е р г і ї» .  Р о зм ір  т а к о ї  д о п ом о ги  о ц ін е н о  в 
півтора м ільярда д олар ів  кр ед и т ів  та гр ант ів .  П ер е в е д е н н я  п ро блеми з а х ід н о ї  
доп о м о ги  в р іч и щ е  п о ш уку  альтернативни х  д ж ер ел  е н е р го з а б е з п е ч е н н я  н ев и 
г ідн е  У к р а ї н і .  И п ередусім  тому, що атом ні е л е к т р о с т а н ц і ї  виробляють у наш ій  
к р а їн і  40 -45  в ід сотк ів  е л е к т р о е н е р г і ї .  
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Як до візиту Клінтона в Украї

ну, так і по його завершенні про 
закриття Чорнобильської атомної 
електростанції на прес-конф е- 
ренціях говорив і американський 
посол Стівен Пайфер. Грошовим 
результатом київських перегово
рів на цю тему можна вважати зга
дану послом обіцянку виділити 
додаткову суму з боку Сполучених 
Штатів на добудову «саркофага» і 
закриття Чорнобильської станції, 
а також укладену угоду щодо вті
лення проекту з альтернативного 
ядерного палива для України. За
явивши, що США не припиняти
муть «вирішувати питання» допо
моги Україні у розв'язанні проб
лем, пов'язаних із закриттям цієї 
АЕС і після 15 грудня, посол вод
ночас був стриманий в конкрети
зації форм і строків американсь
кої допомоги. За його словами, 
закриття Чорнобильської атомної 
електростанції — це питання без
пеки, яке стосується передусім 
громадян України. Стівен Пайфер 
відзначив також, що США найб
лижчим часом «не зможуть вийти 
з конкретними рішеннями» щодо 
проблем ядерних відходів та со
ціальних питань.

Цілком ймовірно, що обтіч
ність оцінок і прогнозів ам ери
канського посла якоюсь мірою 
криється в оцінц і переговорів  
Президентів України і США по 
Чорнобильській станції, вислов
лену л ідером  ф ракц ії «Л івий 
Центр» — Соціалістичної партії — 
Олександром Морозом. На йо
го думку, увесь «кількагодинний 
візит в Україну» Вільяма Клінтона 
був присвячений питанню вико
нання перед американською гро
мадськістю зобов'язання щодо 
закриття Чорнобильської атомної 
електростанції. В інтерв'ю УНІАН 
лідер соціалістів охарактеризу
вав візит Президента США, як 
ланку в президентській передви

борній кампанії, яку той прово
дить, відстоюючи кандидатуру 
свого колеги по партії Альберта 
Гора. «У програмі кампанії було 
відвідання низки країн, аби ска
зати, що і це зроблено», — заз
начив Олександр Мороз, додав
ши, що «не вистачало лише зак
риття Чорнобильської станції. А 
тому під час візиту «нашому Пре
зидентові було сказано підписа
ти, що потрібно», — зауважив лі
дер соціалістів, зазначивши, що 
«Глава укра їнсько ї держави це 
зробив, бо йому нікуди було д іти
ся, оскільки від США багато чого 
залежить». Водночас Олександр 
Мороз не вважає оголошення да
ти закриття станції ознакою того, 
що вона буде закрита. На його 
думку, Леонід Кучма повідомив 
дату закриття Чорнобильської 
атомної станції — 15 грудня цьо
го року, з огляду на те, що вибо
ри президента США відбудуться 
в листопаді. «А чи за кр и в а ти 
меться Чорнобильська атомна 
електростанція — інша справа», 
— вважає О лександр М ороз. 
«Сьогодні багато чого обіцяно, 
але всі чудово розуміють, що ніх
то нічого не виконуватиме, а спи
ратися треба на власні сили», — 
наголосив лідер соціалістів.

Л ідер інш ої соц іал істично ї 
партії — Прогресивної — Наталія 
Вітренко взагалі вважає образли
вою пропозицію закрити ЧАЕС за 
78 мільйонів доларів. Вона згод 
на з експертами, які вважають 
Чорнобильську атомну електрос
танцію однією з найбезпечніших 
атомних станцій світу, яка може 
працювати десятки років. Напо
лягання на негайному її закритті 
Наталія В ітренко розцінила, як 
підрив не лише енергетичної мо
гутності України загалом, а й як 
спробу поставити країну перед 
енергетичним голодом уже взим
ку цього року. Однак, як відомо,

Президент України зазначив, що 
не поділяє думку про те, що п іс
ля зупинки Чорнобильської атом
ної ел ектростан ц ії укра їнська  
енергетика опиниться у скрутно
му становищі. За його словами, 
в Україні одночасно простоюва
ли протягом минулого та поточ
ного років по 4-5 блоків, «тому ми 
зможемо обійтися без Чорноби
ля». М іж тим в іц е -п р е м 'єр -м і-  
ністр України Юлія Тимошенко  
на засіданні Кабінету міністрів, де 
йшлося про п ідготовку п ідпри
єм ств пали вно-енергетичного  
комплексу до осінньо-зимового 
періоду, спростувала публікації в 
деяких засобах масової інформа
ції про незадовільну роботу атом
них електростанцій в Україні. За 
її словами, сьогодні немає жод
ного  позапланового  простою  
блоків АЕС. Найбільш системно 
до о с ін н ь о -зи м о в о го  періоду, 
вважає вона, готую ться саме 
атомні електростанції.

Свою точку зору на проблему 
закриття Ч орнобильської АЕС 
висловив Прем'єр-міністр Віктор 
Ющенко. За його оцінками, Укра
їні у зв'язку із закриттям ЧАЕС не
обхідно буде 90-100 мільйонів до
ларів на рік для закупівлі компен
суючого палива у вигляді газу чи 
мазуту. Нині Чорнобильська атом
на, зазначив він, виробляє 6 від
сотків електроенергії. Й хоча, за 
словами Прем'єра, під час пере
говорів з Президентом США знай
дено «повне порозуміння» щодо 
проблеми компенсуючого палива 
і питань, пов'язаних із завершен
ням будівництва блоків на Хмель
ницькій та Рівненській АЕС, Віктор 
Ющенко зазначив: якщо вдасться 
дотримуватися графіка фінансу
вання, то добудувати блоки на Рів
ненській та Хмельницькій атомних 
електростанціях можна буде че
рез 8-9 місяців.

В а л е р ій  С И Н Ч А К .


